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Ötən il sentyabrın 27-dən noyabrın 9-dək rəşadətli Azərbaycan 
Ordusunun həyata keçirdiyi əks-həmlə əməliyyatları ilə əldə edilən 
parlaq qələbə nəticəsində ərazi bütövlüyümüz və suverenliyimiz təmin 
edildi. Hazırda respublikamızın qarşısında duran ən ümdə məsələ 
bu zəfərin əbədiləşdirilməsi üçün doğma torpaqlarından 30 ilə yaxın 
bir müddətdə köçkün düşən insanların öz yerlərinə qayıdışını təmin 
etməkdir. Bu mənada “Azərbaycan 2030: sosial-iqtisadi inkişafa dair 
Milli Prioritetlər”də işğaldan azad olunan ərazilərə qayıdışla bağlı xüsusi 
bəndin yer almasının mühüm siyasi və iqtisadi əhəmiyyəti var.

“Böyük Qayıdış” strategiyası 
vətəndaşlarımızın işğaldan azad edilən 
ərazilərdə dayanıqlı məskunlaşmasını və 
həmin ərazilərin ölkənin iqtisadi sisteminə 
inteqrasiyasını reallaşdıracaq. Bununla 
bərabər Azərbaycanın regionda beynəlxalq 
nəqliyyat-logistika dəhlizinin respublikamızın 
qlobal bazarlara çıxış imkanlarının 
artırılmasına, faşistlərdən təmizlənən 
xaraba torpaqlarda həyatın canlanmasına 
əhəmiyyətli təkan verəcək.

Artıq bərpa-quruculuq prosesinin vahid 
mərkəzdən həyata keçirilməsinə başlanılıb. 
Azərbaycan Prezident bu torpaqlarda bütün 
işlərin ardıcıllıqla həyata keçiriləcəyini, 
birincisi, keçmiş məcburi köçkünlərin 

doğma yurdlarına qayıdışı üçün ərazilərin 
minalardan təmizlənəcəyini, erməni 
vandallarına qarşı beynəlxalq səviyyədə 
təzminat davasının açılması üçün onların 
vurduqları ziyanın qiymətləndiriləcəyini, 
lazımi inventarlaşdırma, pasportlaşdırma 
işlərinin aparılacağını, infrastruktur 
layihələrinin icra ediləcəyini xatırladıb. Bu 
tədbirlərin paralel şəkildə icrası ilk gündən 
etibarən diqqət mərkəzində saxlanılıb. 

Yeri gəlmişkən, artıq yeni reallıqların 
formalaşması bölgədə yeni beynəlxalq 
əməkdaşlıq formatının qurulmasını zəruri 
etməkdədir. İşğaldan azad olunan ərazilərdə 
sosial infrastrukturun yenidən qurulması və 
əhalinin işlə təmin olunması üçün dövlət 
investisiyası ilə yanaşı, yerli və xarici 
investisiya da cəlb edilir. Böyük quruculuq 
işlərinə dost ölkələrin təşviq olunması 
siyasəti Azərbaycanın beynəlxalq aləmdə 
mövqeyini daha da möhkəmləndirir. 

Dövlətimizin başçısı çıxışlarında dəfələrlə 
Qarabağın bərpası məsələsinə toxunarkən, 
bu işə müharibə dövründə, habelə savaşdan 
sonrakı mərhələdə Azərbaycanı fəal 
dəstəkləyən qardaş və dost ölkələrin cəlb 
edilməsinin diqqətdə saxlanılacağını bildirib. 

Prezident İlham Əliyev yanvarın 19-da 
Türkdilli Dövlətlərin Əməkdaşlıq Şurasının 
Baş katibi Bağdad Amreyevi videoformatda 
qəbul edərkən, bu barədə deyib: “Azad 
edilmiş ərazilərin qardaş ölkələrlə birlikdə 
bərpa olunması dövründə fəal qarşılıqlı 
əlaqələrimizə ümid edirəm. Mən artıq 
demişəm ki, ilk növbədə və təkcə ilk növbədə 
deyil, ümumiyyətlə, yalnız dost ölkələrdən 
olan şirkətləri cəlb edəcəyik. Dünyada 
belə ölkələr çoxdur, lakin onların arasında 
elə ölkələr var ki, müharibə dövründə və 
müharibədən sonrakı dövrdə Azərbaycanı 

fəal dəstəkləyiblər. Buna görə də fikrimcə, 
əlbəttə, bu mövzu Türk Şurası çərçivəsində 
müzakirə ediləcək. Biz baş verənləri təhlil 
edəcəyik və gələcək üçün planlar quracağıq. 
Lakin artıq əminliklə deyə bilərəm ki, 
ərazilərin bərpası prosesi də bizə qardaş 
olan ölkələr tərəfindən dəstəklənəcək”.

Cənab İlham Əliyev Macarıstanın 
xarici işlər və ticarət naziri Peter Siyartonu 
videoformatda qəbul edərkən də bu barədə 
fikirlərini bir daha xatırladaraq, işğal altında 
olan ərazilərimizin azad edilməsindən 
sonra orada yenidənqurma sahəsində 
çoxlu imkanların mövcudluğunu, torpaqların 
güclü potensiala malik olduğunu vurğulayıb: 
“Həmin ərazilər tamamilə viran qoyulub və 

yəqin ki, siz də həmin videomateriallarla 
tanışsınız. Oralar darmadağın edilib və biz 
həmin əraziləri sıfırdan yenidən qurmalıyıq. 
Söhbət Azərbaycanın böyük bir hissəsi – 10 
min kvadratkilometrdən artıq ərazidən gedir 
və biz bu işi tərəfdaşlarımızla əməkdaşlıq 
şəraitində icra etmək istəyirik. Mən artıq 
bir neçə dəfə bunu ictimai şəkildə bəyan 
etmişəm ki, biz dost ölkələrdən olan şirkətləri 
əməkdaşlığa dəvət edəcəyik. Macarıstan 
Azərbaycanın ən yaxın dostlarındandır. 
Əminəm ki, Macarıstan şirkətlərinin də azad 
edilmiş ərazilərdə bizimlə birlikdə çalışmaqla 
bağlı çoxlu imkanları olacaq”.

Bu fikrin bariz ifadəsi olaraq, bir müddət 
bundan əvvəl bir sıra dost ölkələrin şirkətləri 
ilə ölkəmizin özəl qurumları tərəfindən 
magistral və dəmir yollarının çəkilişi, 
infrastruktur layihələrinin birgə həyata 
keçirilməsi prosesinə başlanılıb. 

Bu gün bərpa prosesində Türkiyə 
şirkətlərinin fəaliyyəti daha çox diqqət çəkir. 
Qardaş ölkənin “Kolin İnşaat” özəl qurumu 
Füzuli-Şuşa magistral avtomobil yolu 
layihəsində iştirak edir. 

Xatırladaq ki, başlanğıcı Hacıqabul-
Bəhrəmtəpə-Mincivan-Ermənistan 
Respublikası ilə dövlət sərhədi magistral 
yolundan başlaması və Füzuli, Xocavənd, 
Xocalı və Şuşa rayonlarının ərazisindən 
keçməsi nəzərdə tutulan bu yolun tikintisinin 
qısa müddət ərzində yekunlaşdırılması üçün 
layihə şərti olaraq 5 hissəyə bölünüb. 

Hazırda bölgənin energetika sisteminin 
yenidən qurulması sahəsində əməkdaşlıq 
etmək üçün İtaliya və İran şirkətləri ilə də 
səmərəli danışıqlar aparılır. 

(ardı 3-cü səhifədə)

Azərbaycan Qarabağın bərpasında Vətən müharibəsində ona siyasi 
və mənəvi dəstəyini ifadə edən dost dövlətlərlə əməkdaşlıq edir.

İlham ƏLİYEV
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti

Qonaqları salamlayan 
Prezident İlham Əliyev 
dedi:

– Xanım prezident, 
hörmətli xanımlar və 
cənablar, sizi görməyə çox 
şadam. Sizinlə gələcək 
planlarımız barədə söhbət 
etmək imkanına görə şa-
dam. Əlbəttə, bilirsiniz ki, 
pandemiya səbəbindən biz 
videokonfrans vasitəsilə 
görüşmək imkanından 
istifadə etməli oluruq. İlk 
növbədə, mən Bankın 
Azərbaycana göstərdiyi bu 
diqqətə görə minnətdarlığımı 
ifadə etmək istərdim. 
Düşünürəm ki, demək olar 
son 30 ildə biz çox güclü 
tərəfdaşlıq əlaqələri qurmu-
şuq. Bank ölkənin transfor-
masiyasında, iqtisadiyyatı-
mızın şaxələndirilməsində 
bizi dəstəkləyib. Bizim 
3 milyard avrodan çox 
məbləğdə layihələrimizin 
maliyyələşdirilməsi faktı bunu 
açıq-aşkar nümayiş etdirir. 
Hazırda bu portfelin yarısı-
nın özəl sektora yönəlmiş 
vəsait olması da mühüm 
əhəmiyyət kəsb edir. Bu 
da əməkdaşlığımızın yaxşı 
göstəricisidir. 

Bizim dövlət şirkətləri 
tərəfindən həyata keçirilən 
infrastruktur layihələrinə 
gəlincə, onların demək olar 
ki, hamısı tamamlanıb. Mənə 
məlumat verilib ki, bizdə 13 
layihə var, onların 12-si uğur-

la tamamlanıb və sonuncusu 
tamamlanma prosesindədir. 
Mən, həmçinin Avropa 
Yenidənqurma və İnki-
şaf Bankının bizim enerji 
layihələrinə, xüsusilə Cənub 
Qaz Dəhlizinə, onun Av-
ropa Yenidənqurma və 
İnkişaf Bankı tərəfindən 1 
milyard avro məbləğində 
maliyyələşdirilmiş sonuncu 
hissəsi olan TAP-a verdiyi 
dəstəyə görə minnətdaram. 
Bildiyiniz kimi, ötən ilin son 
günündə biz TAP və Cənub 
Qaz Dəhlizinin açılışını qeyd 
etdik. Bu, həqiqətən də 
Avrasiyanın enerji xəritəsini 
dəyişən tarixi nailiyyət idi. 
Bildiyiniz kimi, hazırda bizim 
əsas məqsədimiz iqtisadiy-
yatımızın şaxələndirilməsini 
davam etdirməkdir. 
Düşünürəm ki, xüsusilə bu 
il və ötən il, pandemiya-
ya baxmayaraq, nəticələr 
çox ümidvericidir. Ümumi 
daxili məhsulda müəyyən 
azalmaya baxmayaraq, 
bizdə qeyri-enerji sənayesi 
istehsalında artım var. Bu 
iki ayda bizdə artım 12 
faizdən çox olub. Beləliklə, 
bu, bizim sənayemizin 
şaxələndirilməsinin yax-
şı göstəricisidir. Biz neft 
satışlarından topladığımız 
vəsaiti özəl sektoru, sənaye 
potensialımızı dəstəkləməyə 
yönəltməyə nail olduq və 
qeyri-enerji sənayesində 
12 faiz artım həqiqətən də 

əlamətdar hadisədir.
Hazırda bizim əsas 

məqsədimiz işğaldan azad 
edilmiş ərazilərin bərpasıdır. 
Ermənistan tərəfdən 25 
ildən çox, demək olar ki, 
30 il davam edən işğal 
nəticəsində hər şey dağıdı-
lıb. Əcnəbi diplomatlar və 
media nümayəndələri işğal-
dan azad edilmiş ərazilərə 
artıq dəfələrlə səfər ediblər 
və özləri hər şeyin tamamilə 
dağıdıldığının şahidi olublar. 
Şəhərlər dağıdılıb, kəndlər 
dağıdılıb. Odur ki, biz öz 
doğma torpaqlarına qayıt-
mağı gözləyən insanlar, 
bir milyondan çox keçmiş 
məcburi köçkün üçün 
layiqli həyat şəraiti təmin 
etmək məqsədilə 10 min 
kvadratkilometrdən böyük 
bir ərazini yenidən qurma-
lı olacağıq. Beləliklə, bu, 
bizim əsas vəzifəmizdir və 
biz artıq buna başlamışıq. 
Münaqişənin və müharibənin 
faktiki sonu olan bəyanatın 
imzalanmasından yalnız 
dörd ay keçməsinə baxma-
yaraq, biz artıq işlərə baş-
lamışıq. Biz indi beynəlxalq 
hava limanı tikirik, avtoma-
gistrallar tikirik, dəmir yolu 
xətlərini inşa edirik, artıq 
başlamışıq. Bu ilin sonuna 
kimi bütün Qarabağ ərazisi 
üçün demək olar ki, enerji 
təchizatını 100 faiz tamamla-
mağı planlaşdırırıq və bizim 
bir çox başqa planlarımız da 
var. 

Əlbəttə ki, biz bu 
məsələlərdə Avropa 
Yenidənqurma və İnkişaf 
Bankı ilə əməkdaşlığa 
güvənirik. Mən işğaldan 
azad olunmuş torpaq-
ları “yaşıl enerji” zonası 
elan etmişəm. Biz əsasən 

bərpa olunan enerji 
mənbələrindən, su, günəş 
və külək mənbələrindən 
istifadə etməyi plan-
laşdırırıq. Bizim böyük 
beynəlxalq enerji şirkətləri 
ilə yaxşı iş təcrübəmiz 
var. Yeri gəlmişkən, Av-
ropa Yenidənqurma 
və İnkişaf Bankı bu in-
vestisiya layihələrinin 
maliyyələşdirməsində 
iştirak edir. Ümid edirik, 
eyni təcrübə azad edil-
miş ərazilərdə də tətbiq 
olunacaqdır. Çünki bərpa 
olunan enerji mənbələri 
baxımından orada böyük 
potensial var. Başqa sözlə, 
bu, Azərbaycanın və regi-
onun inkişafında yeni bir 
dövr və ya hətta yeni bir 
eradır. Demək olar ki, 30 il 
davam edən Dağlıq Qarabağ 
münaqişəsi öz həllini tapdıq-
dan sonra regional inkişaf, 
regional əməkdaşlıq, bağlılıq 
üçün yeni imkanlar var və 
Azərbaycan bunlara hazırdır. 
Mən artıq ictimaiyyətə bunu 
açıqlayaraq demişəm ki, biz 
əməkdaşlıq, düşmənçilik 
səhifəsini geridə qoymaq, re-
gionda daha yaxşı vəziyyəti 
və daha da proqnozlaşdırıla 
bilən vəziyyəti təmin etmək 
üçün qonşularımızla dürüst 
şəkildə işləməyə hazırıq. 
Beləliklə, bu, görülmüş 
işlərin və bəzi planlarımı-
zın nədən ibarət olmasının 
kiçik xülasəsi idi. Əlbəttə 
ki, müzakirələr zamanı biz 
gələcək tərəfdaşlığımızın 
praktiki addımlarını daha 
geniş müzakirə edəcəyik. 
Görüşmək üçün irəli sürdü-
yünüz bu təşəbbüsə görə 
bir daha təşəkkür edirəm. 
Sizi bir daha görməyə çox 
şadam.

* * *
Avropa Yenidənqurma 

və İnkişaf Bankının yeni 
prezidenti xanım Odil 
Reno-Basso dedi: 

– Cənab Prezident, 
çox təşəkkür edirəm. İlk 
təqdimata görə sağ olun. 
Sizi COVID-19 böhranı ilə 
bağlı vəziyyətin uğurla idarə 
olunmasına görə təbrik etmək 
istərdim. Bütün ölkələr hazır-
da bu çağırışla üz-üzədir və 
bu böhran bir çox yerlərdə iq-
tisadi problemləri şərtləndirir. 
Digər ölkələrlə müqayisədə 
sizdə vəziyyət daha yaxşıdır.

Sonra xanım Odil 
Reno-Basso Azərbaycanla 
əməkdaşlığa toxunaraq 
dedi: “Ötən il biz diqqətimizi 
özəl sektor üzərində 
cəmləşdirdik, kiçik və orta 
sahibkarlığın dəstəklənməsi, 
sosial əhəmiyyətli və 
ətraf mühitə təsirlə bağ-
lı yerli valyuta ifadəsində 
layihələrin icrası uğurla 
həyata keçirildi. Biz Mərkəzi 
Bankla SVOP (valyuta 
mübadiləsi) sazişi bağlamaq-
la yerli valyutada layihələrin 
maliyyələşdirilməsi sahəsində 
əməkdaşlığımızdan da 
məmnunuq. Bu da öz 
növbəsində kiçik və orta 
sahibkarlığın dəstəklənməsi 
baxımından vacibdir. Sevin-
dirici haldır ki, böyük həcmdə 
maliyyə töhfəsi verdiyimiz 
Cənub Qaz Dəhlizi layihəsi 
başa çatdı. Biz bu layihədə 
yaxından iştirak edirdik və şa-
dıq ki, həmin layihə artıq tam 
şəkildə icra edilib. Biz enerji 
sahəsində əməkdaşlığımızı 
yüksək qiymətləndiririk”.

Avropa Yenidənqurma 
və İnkişaf Bankının yeni 
prezidenti xanım Odil Reno-
Basso Azərbaycan hökuməti 
ilə külək və günəş enerjisi 
sahələrində əməkdaşlıq 
etdiklərini deyərək, bununla 
bağlı qanunvericilik ba-
zasının qəbul edilməsinin 
önəminə toxundu, bu 
sahədə əməkdaşlığın 
əhəmiyyətindən danışdı.

Söhbət zamanı 
Azərbaycanla Avropa 
Yenidənqurma və İnkişaf 
Bankı arasında əməkdaşlığın 
səviyyəsindən məmnunluq 
ifadə olundu, bu əməkdaşlığın 
daha da dərinləşdirilcəyinə 
əminlik bildirildi. 

Görüşdə nəqliyyat, bərpa 
olunan enerji, “Gəncə – Gre-
en City” layihəsi, “Azərbaycan 
Xəzər Dəniz Gəmiçiliyi”, tele-
kommunikasiya, bank sektoru 
və işğaldan azad edilmiş 
rayonlarda həyata keçirilən 
və icra olunacaq layihələrlə 
bağlı məsələlər ətrafında fikir 
mübadiləsi aparıldı.

AZƏRTAC

“Azad edilmiş ərazilərin 
dost ölkələrlə birlikdə 
bərpası prioritetdir”

 � Azərbaycan Respublikasının 
Prezidenti İlham Əliyev martın 11-də Avropa 
Yenidənqurma və İnkişaf Bankının yeni 
prezidenti xanım Odil Reno-Bassonu və 
bankın rəhbərliyinin digər nümayəndələrini 
videoformatda qəbul edib.

Prezident İlham Əliyev Avropa Yenidənqurma və İnkişaf 
Bankının yeni prezidentini videoformatda qəbul edib
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Gənc, müasir, müstəqil Azərbaycan dövləti son 
iki onillikdə beynəlxalq aləmdəki dostlarımızın da, 
bədxahlarımızın da inana bilməyəcəyi çoxsaylı uğurlara 
imza atmışdır. Dövlətimizin BMT Təhlükəsizlik Şurasına 
qeyri-daimi üzv seçilməsi, AŞPA Nazirlər Komitəsinə sədrlik 
etməyimiz, kosmosa bir-birinin ardınca üç rabitə peyki 
çıxarmağımız, ölkəmizin Şərqlə Qərbi bir-birinə qovuşduran 
möhtəşəm nəqliyyat-logistika qovşağına çevrilməsi, 
Şanxaydan Londona qədər uzanan “Dəmir ipək yolu”nun 
əsas seqmentlərindən biri olmağımız, bütün dünyada dillər 
əzbəri olan “Bakı prosesinə” evsahibliyi etməyimiz, BMT-dən 
sonra ikinci ən böyük beynəlxalq təşkilat olan Qoşulmama 
Təşkilatına sədr seçilməyimiz və həmin funksiyanı 
uğurla icra etməyimiz, sözün həqiqi mənasında, böyük 
nailiyyətlərdir.

Ancaq dövlətimiz, xalqımız, 
 Prezidentimiz və Ali Baş Koman-
danımız İlham Əliyev 2020-ci ilin 
payızında elə bir möhtəşəm uğura 
imza atdı ki, həmin faktı son iki yüz 
ildəki heç bir göstəricimizlə müqayisə 
etmək mümkün deyil. Biz iki əsr idi ki 
belə uğuru arzulayır, onun həsrətini 
çəkirdik. İstənilən tarixi və ya bədii 
əsərdə –haqqın, ədalətin bərpa 
edildiyini görəndə bəzilərimiz açıq 
şəkildə köks ötürərək, bəzilərimiz isə 
daxildə öz –özümüzə sual verərək 

deyirdik ki, bəs bizim haqqımız nə 
zaman tanınacaq, tarixi ərazimizdə 
dövlət quraraq özümüzə qənim 
kəsilən düşmənə nə zaman lazımi 
cavabı verə biləcəyik? Suallar çox 
olsa da, cavabı yox idi. Həmin cavab 
tapılmayınca minlərlə soydaşımız 
yurd həsrəti, Vətəni görmək arzusu 
ilə haqq dünyasına qovuşdu.

 Ancaq bir el məsəlində de-
yildiyi kimi, “Dünya səbrli olmağı 
bacaranlarındır”. Həm ulu öndər 
Heydər Əliyev, həm də Prezident 
İlham Əliyev elə bir ali səbr nümayiş 
etdirdilər ki, nəticədə həmin səbrin 
səmərəsini 50 milyonluq soydaşla-
rımızın hamısı gördü. Amma biz bu 
17-18 ildə başqa faktları da görür-
dük. Prezident İlham Əliyev dövlət 
başçısı seçiləndən sonra neçə hərbi 
hissənin maddi-texniki bazasının 
yenidən qurulmasının açılışında 
iştirak edib? Neçə dəfə ad gününü 
hərbçi yeməkxanasında əsgər və 
zabitlərlə birlikdə keçirib? Neçə xarici 
ölkə ilə hərbi-texniki əməkdaşlıq 
etmək üçün sənədlərin imzalanması-
na nail olub? Dünyanın neçə ölkəsini 
gənc müstəqil dövlətimizin strateji 
tərəfdaşına çevirib? Dünyanın ən 
müasir hərbi texnologiyasına sahiblik 
edən ölkələrə neçə dəfə səfərlər 
edib? Suallar çoxdur, cavabını isə… 
aqil insanlar bilirlər. Biz həm də onun 
şahidiyik və bilirik ki, Ali Baş Koman-
danımız ölkə əhalisinə XXI əsrin 
ən mükəmməl hərbi əməliyyatları 
nəticəsində qazanılmış Qələbənin 
sevincini yaşadıb. O, böyük bir xalqı 
yeni dövrə adlada bilib. 

Fikrimizcə, sadalanan siyasi-
diplomatik addımlar Ermənistanı 
məğlub etmək üçün kifayət deyildi. 
Ona görə də dövlət başçımız bu 
fəaliyyəti ilə yanaşı, başqa addımlar 
da atırdı. Cənab Prezident deyirdi: 
“Biz Ermənistanı ardıcıl olaraq bütün 
beynəlxalq, regional layihələrdən 

təcrid etmişdik. Ermənistanı iqtisadi 
cəhətdən sarsıtmaq, çökdürmək, 
təcrid etmək bizim siyasətimiz idi. 
Mən bunu heç vaxt gizlətmirdim və 
dəfələrlə açıq deyirdim, torpaqları-
mız nə qədər ki, işğal altındadır, biz 
bu siyasəti aparacağıq. Deyirdim 
ki, Ermənistan öz silahlı qüvvələrini 
bizim torpaqlarımızdan çıxarsın, 
ondan sonra bölgədə işbirliyi də 
ola bilər, əməkdaşlıq da ola bilər və 
bizim siyasətimizdə dəyişiklik də ola 
bilər. Əfsuslar olsun ki, nə əvvəlki 

xunta rejimi, nə də ki, 2018-ci ildə 
hakimiyyətə gəlmiş hökumət bizim 
bu çağırışlara qulaq asmadı. Əgər 
vaxtında qulaq assaydılar, bu gün 
belə rəzil duruma düşməzdilər”. 

Dövlət başçımız “çağdaş dövr” 
məqamını Yeni Azərbaycan Par-
tiyasının VII qurultayındakı geniş 
nitqində xüsusilə qabartmış və 
indiyədək işlənilib hazırlanmış plan-
ların məhz yeni dövrün tələblərinə 
uyğun şəkildə yenidən yazılacağını 
dilə gətirmişdir: “İndi biz yeni dövrə 
qədəm qoyuruq… Konseptual 
nöqteyi-nəzərdən bütün baxışlar 
yerindədir. Hər şeyi açıq-aydın 
görürük. Amma, əlbəttə ki, həyat və 
xüsusilə Qarabağın bərpası ilə bağlı 
məsələlər bizim planlarımıza müxtəlif 
korrektələr edəcək. Bu da təbiidir”. 

Məsələn, üç-beş il əvvəl biz 
ancaq torpaqlarımızı vandal, vəhşi 
qonşularımızın tapdağından azad 
etmək barədə düşünür və buna 
çalışırdıq. İndi isə düşmənin sonuncu 
daşa qədər söküb taladığı, viranəyə 
çevirdiyi Füzulidə tikilən yeni hava 
limanının inşasının daha tez başa 
çatdırılmasına çalışırıq. Dövlət 
başçımız xarici jurnalistlərdən birinin 
sualını cavablandırarkən həmin 
məsələni daha yaxşı izah etmişdir: “ 
Bu işlər artıq başlanıb. Biz ərazinin 
minalardan təmizlənməsi ilə bağlı 
məsələlərin həllinə operativ surətdə 
başlamışıq. Ona görə ki, ilk növbədə, 
orada ərazini təmizləmək lazım idi. 
Bu proses başa çatmağa yaxındır və 
aeroport, hər halda onun uçuş-enmə 
zolaqları və aeroportun fəaliyyətini 
təmin edəcək naviqasiya sistemləri 
operativ müddətlərdə istifadəyə 
veriləcək. Aeroport beynəlxalq hava 
limanı olacaq. Uçuş-enmə zolaqları 
ən ağır təyyarələr və yük təyyarələri 
də daxil olmaqla, bütün növ 
təyyarələri qəbul edə biləcək”.

Faktdır ki, bir zamanlar biz 

Füzulinin, Şuşanın işğaldan 
ediləcəyi günü görməyə tələsən 
sadə azərbaycanlılar indi də Füzuli 
aeroportuna enəcək ilk təyyarənin 
səsini eşitməyə tələsirik. Amma 
o möhtəşəm hərbi, siyasi, iqtisadi 
və sosial əhəmiyyətli qurğunun 
-- aeroportun tikintisinin nə vaxt 
başa çatacağını qabacadan demək 
çətindir, çünki ərazilərin mina-
lardan təmizlənməsi, bu əraziyə 
gediş-gəlişin mümkünlüyü ilə bağlı 
məsələlər çətinlik doğurur. Dövlət 
başçımızın çıxışlarında eşitdiyimiz 
bəzi məqamlara görə ümid edirik ki, 
aeroport bu il istifadəyə veriləcək.

Doğrudur, dövlət başçısının 
adından və ya onun əvəzinə heç 
kəs danışa bilməz. Amma mən tam 
əminəm ki, cənab Prezident işğal-
dan azad edilmiş ərazilərdə müasir 
infrastrukturun yaradılmasına, 
məcburi köçkünlərin öz ata-baba 
yurdlarına qayıtmasına bizim hər 
birimizdən, hətta köçkünlərimizdən 
də çox tələsir. Ona görə də Füzuli 
Aeroportu ilə eyni vaxtda Şuşa 
şəhərinə iki avtomobil yolu da 
çəkilir. Dövlət başçımız həmin 
yollardan birinə “Qələbə yolu” adı 
verib. Çünki Azərbaycanın xüsusi 
təyinatlı qoşunları məhz həmin yolla 
meşələrdən və vadilərdən keçərək 

Şuşa şəhərinə gediblər. Nisbətən 
aran ərazidən keçən digər yol da 
aeroportdan birbaşa gediş-gəlişi 
təmin edəcək. Prezident əminliklə 
dilə gətirir: “Əminəm ki, xaricdə yaşa-
yan azərbaycanlılar, həmçinin digər 
ölkələrin vətəndaşları belə bir imkana 
malik olacaqlar. Deməliyəm ki, bizim 
aeroportlar tikmək planlarımız təkcə 
Füzuli şəhəri ilə məhdudlaşmır. Biz 
ərazinin abadlaşdırılması proqramla-
rını, Zəngilanın çox mühüm logistika 
mərkəzinə çevriləcəyini nəzərə 
almaqla Laçında və Zəngilanda da 
aeroportlar tikməyi planlaşdırırıq”.

Xatırladaq ki, keçən il noyab-
rın 10-da imzalanmış bəyanatın 
bir bəndi Ermənistan ərazisində 
Azərbaycanı onun Naxçıvan Muxtar 
Respublikası ilə birləşdirən, həmçinin 
Azərbaycanı Türkiyə ilə və eyni 
zamanda, Rusiyanı Türkiyə ilə 
birləşdirən dəhliz açılması barədə 
idi. Buna görə də dövlətimizin böyük 
planları var və onlar reallaşdırılacaq. 
Rəsmi məlumatlarda deyilir ki, bu il 
ərazilərin bərpası üzrə kifayət qədər 
geniş xüsusi investisiya proqra-
mı təsdiq edilib. Hətta bağlanmış 
müqavilələr əsasında ilk ödənişlərin 
həyata keçirilməsinə də başlanılıb.

Bəli, cənab Prezident keç-
miş məcburi köçkünlərin qo-
vulduğu ərazilərə qayıtmasının 
tezləşdirilməsinə çalışır. Lakin 
ərazilərin minalanması ilə bərabər, 
burada hər şey, bütün infrastruktur 
tamamilə dağıdılıb, şəhərlər yoxdur, 
qayıdası yer yoxdur. Praktiki olaraq 
bütün kəndlər dağıdılıb. Dövlət baş-
çımız xatırladır ki, mən azad edilmiş 
ərazilərdə dəfələrlə olmuşam, maşın-
la yüzlərlə kilometr yol gedirsən və 
yalnız dağıdılmış kəndləri görürsən, 
heç yerdə bircə bina da yoxdur. 
Ağdamda salamat qalmış bircə bina 
da yoxdur. 

Ölkəmizdə fəaliyyət göstərən 

diplomatik korpusun təmsilçiləri və 
xaricı jurnalistlər işğaldan azad edil-
miş ərazilərimizə dəfələrlə gediblər 
və gördükləri onları dəhşətə gətirib. 
Təkcə qismən dağıdılmış bir məscid 
qalıb, ondan da ermənilər atəşin 
təshih edilməsi üçün oriyentir və 
müşahidə məntəqəsi kimi istifadə 
ediblər, oradan baxırlarmış ki, 
Azərbaycan qoşunları orada hərəkət 
edir, yoxsa yox? Füzulidə bircə bina 
da yoxdur. Prezidentin dediyi kimi, 
hətta bayraq sancmağa yer yox idi. 
Əsgərlərimiz bayrağı hansısa bina-
nın üstündən deyil, sadə bir bayraq 
dirəyindən asıblar. Cəbrayılda da 
eyni vəziyyətdir. Zəngilanda, Qu-
badlıda bir neçə ev qalıb, onlarda da 
qanunsuz məskunlaşdırma aparıl-
mışdır.

Təbii ki, təkcə biz və beynəlxalq 
aləmdəki dostlarımız deyil, dün-
yanın hər yerində, hamı yaxşı bilir 
ki, ermənilər heç zaman öz xəstə 
təxəyyüllərinin əsarətindən çıxa 
bilməyəcək, yenə də separatçılıq, 
terror, təxribat və işğalçılıq siyasətini 
davam etdirməyə çalışacaqlar. Ona 
görə də Azərbaycan dövləti istənilən 
təxribata lazımi cavabı vermək üçün 
daha güclü ordu formalaşdırmaq 
niyyətini gizlətmir. 

Yeri gəlmişkən, bu il yanvarın 
13-də İslamabadda Pakistan İslam 
Respublikasının xarici işlər naziri 
Məhdum Şah Mahmud Qureşinin 
dəvəti və Türkiyə Respublikasının 
xarici işlər naziri Mevlud Çavuşoğlu 
və Azərbaycan Respublikasının 
xarici işlər naziri Ceyhun Bayramo-
vun iştirakı ilə xarici işlər nazirlərinin 
üçtərəfli dialoqunun ikinci  görüşü 
keçirilmişdir. Tərəflər üç ölkə arasın-
da mövcud olan qardaşlıq, tarixi və 
mədəni bağlara, qarşılıqlı hörmətə və 
etimada əsaslanan səmimi əlaqələri 

vurğulayaraq, siyasi, strateji, ticarət, 
iqtisadi, sülh və təhlükəsizlik, elm və 
texnologiya və mədəniyyət sahələri 
də daxil olmaqla qarşılıqlı maraq 
doğuran bütün sahələrdə 30 noyabr 
2017-ci il tarixində Bakıda keçirilmiş 
ilk üçtərəfli görüşün nəticəsində qu-
rulmuş əməkdaşlığın bundan sonra 
da dərinləşdirilməsi arzusunu dilə 
gətirmişlər. 

Bu məqsədlə Pakistan, Türkiyə 
və Azərbaycanın öz bölgələrində 
sülhün, sabitliyin və inkişafın təşviqi 
və xalqlarının daha geniş ərazidə 
bu idealları ortaq firavanlıq və 
təhlükəsizlik naminə daha da inkişaf 
etdirmək üçün qarşılıqlı istəklərinə 
verdiyi əhəmiyyətli töhfələri nəzərə 
alaraq, ölkələrinin üzləşdiyi say-
sız-hesabsız təhdidləri və yeni 
yaranan hədələri, o cümlədən 
xaricdən dəstəklənən terror aktları, 
kiber hücumlar, hibrid müharibə 
formaları, hədəfli dezinformasiya 
kampaniyaları və bir çox ölkələrdə 
müsəlman azlıqların dinc yanaşı 
yaşamasına təsir göstərən İslamo-
fobiya meyillərini dərk edərək, birgə 
fəaliyyət barədə razılığa gəliblər. 
Yəni, Azərbaycan məkrli düşmənin 
və onun himayədarlarının qarşısında 
tək deyil. 

Konkret olaraq, ölkəmizin 
və hərbçilərimizin Türkiyə 
Cümhuriyyətinin müvafiq qurumları 
ilə əməkdaşlığına gəlincə isə vurğu-
lamalıyıq ki, biz dövlətlərin suverenli-
yini, ərazi bütövlüyünü və beynəlxalq 
sərhədlərinin toxunulmazlığını 
mühafizə etmək və qorumaq naminə 
lazım olan bütün addımları atmışıq 
və atacağıq. Türkiyə bu məsələlərdə 
daim ilk müraciət etdiyimiz ünvan 
olacaq. Həmin məsələyə dövlət 
başçımızın münasibəti də aydın və 
konkretdir: “Türkiyə müharibənin ilk 
günlərindən çox müsbət davranış 
göstərib. Sülhə, sabitliyə hesab-

lanmış davranış. Eyni zamanda, ilk 
günlərdən Azərbaycanın haqq işinə 
Türkiyə öz dəstəyini göstərmişdir. 
Əziz qardaşım hörmətli Prezident 
ilk günlərdən çox dəqiq açıqlama-
lar vermişdir. Digər vəzifəli şəxslər 
- müdafiə naziri, xarici işlər naziri, 
digər nazirlər, Türkiyə Böyük Millət 
Məclisinin sədri. Bütün bu açıqla-
malar, bizə verilən siyasi və mənəvi 
dəstək həm bizi gücləndirdi, eyni 
zamanda, bir çoxları üçün çox ciddi 
mesaj oldu”. 

Xatırladaq ki, Ankara təkcə 
döyüşlərin getdiyi günlərdə deyil, 
müharibədən sonra da Bakıya 
müraciət edərək işğaldan azad 
edilmiş ərazilərin bərpasında 
iştirak edən ilk ölkə olmuşdur. 
Eləcə də, ərazilərin minalardan 
təmizlənməsi üçün ölkəmizə Türkiyə 
Müdafiə Nazirliyindən 100-dən çox 
mütəxəssis ezam edilib. 

Azərbaycan Prezidentinin 
fikrincə, müharibədən sonra Cənubi 
Qafqazda beynəlxalq nəqliyyat-
kommunikasiya şəbəkəsinin 
yenilənməsi və ölkəmizin diktə etdiyi 
regional layihələrin icra edilməsi 
üçün yeni imkanlar yaranmışdır. Belə 
ki, postmüharibə dövrü, doğrudan 
da, yeni imkanlar açır, əməkdaşlıq, 
qarşılıqlı ticarət, kommunikasiyaların 
açılması, yeni nəqliyyat dəhlizlərinin 
yaradılması üçün çox nadir imkanlar 
yaradır. 

Təkcə Zəngəzur dəhlizinə fikir 
versək, görərik ki, bu, yalnız Ru-
siya, Azərbaycan, Türkiyə, İran, 
Ermənistanın maraqlarına cavab 
vermir. Bu, qonşu ölkələrin maraqla-
rına da cavab verir. Yəni,  Avrasiyanın 
yeni bir nəqliyyat damarı açıla bilər. 
Əgər bu müsbət meyillər üstün-
lük təşkil edərsə, əlbəttə ki, icra 

edilən hər bir layihə özündən sonra 
digər layihəni də gətirib çıxaracaq. 
Prezident İlham Əliyevin bu barədə 
fikirləri belədir: “Azərbaycan Türkiyə, 
Rusiya, İran -- mənim bu ölkələrin 
dövlət başçıları ilə görüşlərim və fikir 
mübadiləsi deməyə əsas verir ki, biz 
bir mövqedəyik... Heç kim bizi da-
yandıra bilməz. Çünki yaxın tarix də 
göstərib, nəyi hədəfləmişiksə, ona da 
çatmışıq. Sadəcə olaraq, Ermənistan 
növbəti dəfə bu tarixi şansı itirə bilər, 
necə ki, 90-cı illərdə itirib, inanmayıb 
ki, biz bütün layihələri icra edəcəyik, 
onlar Ermənistandan yan keçəcək, 
Ermənistan bir quruş da mənfəət 
görməyəcək. İndi də əgər belə 
fikirdədirlərsə, yenə də eyni aqibətlə 
üzləşəcəklər. Biz əməkdaşlığa hazı-
rıq və hesab edirik ki, bu əməkdaşlıq 
bölgədə uzunmüddətli sülhün əsas 
təminatçısı ola bilər”.

Bəli, Azərbaycan bölgədə 
uzunmüddətli sülhə nail olmaq üçün 
hətta işğalçı, talançı, qarətçi və 
terrorçu qonşularla də əməkdaşlıq 
etməyə hazırdır. Dövlət başçımızın 
bu səmimiyyətini və sülhə sadiqliyini 
yüksək qiymətləndirən bir çox ölkələr 
həmin çağırışlara səs verdilər. Yəni 
Azərbaycan dövləti şanlı qələbədən 
sonra daha çox ölkə tərəfindən 
dəstəklənir. 

Elə dövlət başçımızın indiki rey-
tinqi, nüfuzu da elədir. O, son 17 ildə 
daim xalqın böyük dəstəyini görmüş-
dür. Ancaq 44 günlük müharibədən 
sonra ölkənin bütün siyasi qütbləri 
və əhalinin mütləq əksəriyyəti məhz 
Prezident İlham Əliyevin ətrafında 
birləşmək arzusunda olduğunu dilə 
gətirir. Yeni Azərbaycan Partiyasının 
VII qurultayında 6 siyasi partiyanın 

iqtidar partiyası ilə birləşməsi də, 
fikrimizcə, Prezident İlham Əliyevin 
nüfuzunun durmadan artmasının 
göstəricisidir. 

Yeri gəlmişkən, biz – hüquq-
mühafizə orqanları əməkdaşları da 
cənab Prezidentin siyasi fəaliyyətini 
daim dəstəkləmişik. Ancaq onu da 
başa düşürük ki, torpaqlarımızın 
işğaldan azad edilməsindən sonra 
bizim də məsuliyyətimiz qat-qat 
artıb. Çünki indi daha ayıq olmalıyıq. 
Düşmən olduqca məkrli, fitnəkar 
və təxribatçıdır. Təkcə sərhədin o 
tayında deyil, hər yerdə fitnəkarlıəq 
törədə bilərlər.

Başqa məqamlar da var. Xalqı-
mız nə qədər humanist, sülhsevər 
və ədalətli olsa da, tarixi təcrübə 
göstərir ki, bütün müharibələrdən 
sonra istənilən ölkədə mənfi hallar 
yaşanır. Bir çox ölkələrdə bunun qar-
şısı dərhal alınır, bəzi ölkələrdə isə 
hansısa fəsadlar törənə bilir. İnanırıq 
və əminik ki, Azərbaycanda heç bir 
mənfi tendensiyanın yaranmasına 
imkan verilməyəcək. Çünki Prezi-
dent İlham Əliyevin həyata keçirdiyi 
mükəmməl islahatlar nəticəsində 
Azərbaycan Prokurorluğu və digər 
hüquq-mühafizə orqanlarımız bütün 
vəzifələrin öhdəsindən bacarıqla 
gələ biləcək səviyyəyə qaldırılmışdır. 

Xalqımıza və dövlətimizə yeni 
dövrdə yeni uğurlar arzulayırıq!  
Qarabağ Azərbaycandır! 

Mehdi HÜSEYNZADƏ, 
Azərbaycan Respublikası 

Hərbi Prokurorluğunun Hərbi 
prokurorluqlarda istintaqa 

nəzarət şöbəsinin rəisi, 
ədliyyə polkovniki

Azərbaycanın çoxəsrlik  
tarixinə yazılan parlaq səhifələr

Ordu quruculuğu əsas məsələlərdən biri idi və bizim şanlı Qələbəmiz hər şeyi özü 
deyir. Bu haqda çox danışmaq istəməzdim. Bir daha demək istəyirəm ki, bütün bu 
hazırlıq istiqamətləri nəticədə bir nöqtədə birləşdi – 44 günlük müharibədə və bizim 
tarixi Qələbəmiz bizim qürur mənbəyimizdir. Bundan sonra əsrlərboyu Azərbaycan 
xalqı bu Qələbəni öz ürəyində, qəlbində yaşadacaq. Çoxəsrlik Azərbaycan tarixində 
buna oxşar parlaq Qələbə və mütləq Qələbə olmamışdır.

İlham ƏLİYEV
Azərbaycan Respublikasının Prezidenti

(əvvəli 1-ci səhifədə)
Qarabağın bərpasında xüsusi yer alan 

Macarıstan şirkətləri də kənd təsərrüfatı və 
texnologiya sahələrində böyük potensialın 
olduğunu nəzərə alaraq, azad olunmuş 
ərazilərdə aqrar sektorun inkişafında və 
“ağıllı” kənd və şəhərlərin salınmasında 
bu dövlətin imkanlarından bəhrələnməyi 
nəzərdə tutur. 

Yeri gəlmişkən, Macarıstanın xarici 
işlər və ticarət naziri Peter Siyarto Bakıda 
keçirilən Azərbaycan–Macarıstan işgüzar 
görüşündə çıxış edərkən bildirib ki, “Exim-
bank” tərəfindən bu ölkənin 7 şirkətinə 
Qarabağda quruculuq işlərinin aparılma-
sına 100 milyon ABŞ dolları məbləğində 
kredit xətti açılıb.

Xatırladaq ki, dost ölkə olan Maca-
rıstanla Azərbaycan arasında iqtisadi 
əməkdaşlıq son illərdə daha da güclənib. 
Təkcə 2020-ci ildə iki ölkə arasında ticarət 
dövriyyəsinin həcmində 9 faiz, o cümlədən 
idxalda 8 faiz, ixracda isə 60 faiz artım 
qeydə alınıb.

Qarşılıqlı maraq və səylər nəticəsində, 
həmçinin mövcud olan potensiala uy-
ğun şəkildə əlaqələrin qarşıdakı dövrdə 
daha geniş miqyas alacağı proqnozlaş-
dırılır. Xidmət, nəqliyyat, ticarət, kənd 
təsərrüfatı, təmir-tikinti və s. sahələr üzrə 
Azərbaycanda hazırda 19 macar şirkəti 
uğurla fəaliyyət göstərir. 

ABŞ-ın Azərbaycandakı səfiri Örl Lit-
zenberger də təmsil etdiyi ölkə şirkətlərinin 
Azərbaycanln işğaldan azad edilən 
ərazilərinin bərpasında iştiraka hazır 
olduqlarını, xüsusilə su ehtiyatlarının idarə 
olunmasında, yol və digər infrastrukturun 
yaradılmasında, rəqəmsal və innovativ tex-
nologiyalar sahəsində əməkdaşlığa maraq 
göstərdiklərini vurğulayıb.

Ermənistan–Azərbaycan müharibəsi za-
manı da İtaliya Azərbaycanın yanında olub, 
bu ölkənin parlament qrupu Azərbaycana 
səfər edib. Senatorlar Gəncə şəhərinin 
Ermənistan tərəfindən raketlərlə atəşə 
tutulmasının nəticələri ilə, Ağdam rayonun-
da işğalın fəsadları ilə yerində tanış olub, öz 
fikirlərini bölüşüblər. 

İtaliyanın “Maire Tecnimont Group” 
şirkəti ilə bərabər, digər özəl qurumları da 
Qarabağda aparılacaq bərpa proseslərində 
iştirak edəcəklər. Bir müddət bundan əvvəl 
dövlətimizin başçısı İlham Əliyevin rəhbərliyi 
ilə Azərbaycan Ordusunun işgaldan azad 
etdiyi ərazilərdə elektroenergetika inf-
rastrukturunun yaradılması məqsədilə 
“Azərenerji” ASC-nin rəhbəri Baba Rzayevlə 
İtaliyanın “Ansaldo Energia” şirkətinin 
rəhbəri Marino Guiseppenin, həmçinin 
İtaliyanın ölkəmizdəki səfiri Augusto Mas-
sarinin iştirakı ilə video-konfrans formatında 
qarşılıqlı əməkdaşlıq sahəsində təchizat 
müqaviləsinin imzalanması da bunun bariz 
ifadəsidir. Bununla da Qarabağda həyata 
keçiriləcək layihələrə nüfuzlu bir dövlət – 
İtaliya şirkətləri də qoşulacaq. 

Xatırladaq ki, “Azərenerji” ilə “An-
saldo Energia” rəhbərlərinin İtaliyanın 
Azərbaycandakı səfirinin iştirakı ilə imza-
lanan müqaviləyə görə, Agdam, Füzuli, 
Kəlbəcər və Qubadlı rayonlarında inşa 
olunacaq dörd 110 kV-luq yarımstansiyanın 

avadanlıqlarla təchizatını məhz “Ansaldo 
Energia” şirkəti həyata keçirəcək. 

Ermənistanın 30 il ərzində işgal altında 
saxladığı Ağdam, Füzuli, Cəbrayıl, Qubadlı, 
Zəngilan rayonlarında butun infrastruktur, o 
cümlədən elektrik stansiyaları, yarımstansi-
yaları, ötürücü xətləri dagıdılaraq yerlə yek-
san edilib. Bu ərazilərdə enerji sistemindən 
əsər-əlamət belə qalmayıb. Laçın, Kəlbəcər, 
Şuşa və digər işğaldan azad edilmiş 
ərazilərdə isə erməni qəsbkarları bütün 
enerji infrastrukturunu sıradan çıxarıblar, 
apara bildikləri avadanlıqları daşıyıblar, 
apara bilmədiklərini isə ya partladıb, ya da 
yandırıblar. 

Sadalananlar isə Azərbaycanın dünya 
miqyasında nüfuzunu artırmaqla yanaşı, 
həm də ölkəmizin Cənubi Qafqaz regionun-
da lider dövlətə çevrilməsini şərtləndirib. 

Bu gün Cənubi Qafqaz regionu-
nun iqtisadi potensialının 70 faizi məhz 
Azərbaycanda formalaşıb. Respublikamız 
iqtisadiyyatın rəqabətqabiliyyətliliyinə görə, 
dünya ölkələri arasında öncül yerlərdən 

birini tutub. Beynəlxalq reytinq agentlikləri 
tərəfindən Azərbaycanın potensial maliyyə 
və iqtisadi imkanları yüksək qiymətləndirilib. 

Bütün bu uğurlar Prezident İlham 
Əliyevin həyata keçirdiyi sosial-iqtisadi 

siyasətin alternativsizliyini və aparılan 
islahatların cəmiyyətin bütün təbəqələrinin 
mənafelərini əks etdirdiyini bir daha göstərir.

Vaqif BAYRAMOV,  
“Xalq qəzeti” 

“Azad edilmiş ərazilərin dost ölkələrlə birlikdə bərpası prioritetdir”
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